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Reakce, polemika, sloupek 

Vážené dámy, vážení pánové. 
 
V minulých dnech se Vám dostala do poštovních 
schránek podivná tiskovina, ve které mě jakási 
„Osecká informační služba“ nařkla z podivných 
praktik, hodných minulého režimu. Rozhodl jsem 
se, že na toto budu v krátkosti reagovat, uvést 
vše na pravou míru a vysvětlit souvislosti. 
 
Na minulém zasedání obecního zastupitelstva 
jsem využil svého práva zastupitele a navrhl 
k projednání bod Odvolání starostky obce. 
Zastupitelé tento bod zařadili do programu a byl 
řádně projednán. Výsledkem hlasování bylo, že 
zastupitelé starostku neodvolali, a tím byla tato 
věc pro mne skončená. Ne tak pro místního 
obyvatele, který mi měl zřejmě za zlé, že jsem 
vůbec něco na zastupitelstvu vyslovil, a začal se 
do mě navážet nechutnými a pomlouvačnými 
letáky plnými lží s cílem mou osobu poškodit před 
volbami. Sám tento místní obyvatel letáky 
roznášel do schránek a vylepoval je i na obecní 
vývěsky.  
 
Prosím Vás o pochopení této situace, neboť jde 
jen a pouze o boj před blížícími se obecními 
volbami a tento člověk chce svého favorita 
podpořit i za cenu lží a výmyslů.  
 
S úctou Ing. Karel Hoch 
 

Výsledek prověřování: 
starostka není podezřelá ze 

spáchání žádného 
trestného činu 

Před pár dny jsi obdržela výsledky šetření. 
Můžeš už prozradit, jak to vše dopadlo? 
Jitka Brejchová: Ano, mohu. V dubnu letošního 
roku na mě bylo jedním ze zastupitelů obce 
podané trestní oznámení na Policii ČR, oddělení 

Hospodářské kriminality, pro podezření ze 
spáchání přečinu porušení povinnosti při správě 
cizího majetku. Bylo podané na šest stavebních 
akcí, i když některé z nich v té době nebyly ještě 
ani dokončeny. Od dubna do teď byly 
prověřovány veškeré podklady, a to doslova 
každý papír, a vysvětlení jsem byla podat nejen 
já, ale i několik dalších osob. Dále bych chtěla 
uvést na pravou míru to, že jsem nikdy nebyla 
trestně stíhána, jak někteří vědomě šířili mezi 
obyvateli. Tito jedinci by si měli uvědomit, že 
svými skutky poškodili mou dobrou pověst,  
znevážili mě tak v očích ostatních a tím se mohli 
dopustit trestného činu ve věci pomluvy. Tyto 
pomluvy chtě nechtě zasáhly do mého 
soukromého i pracovního života. Nyní zvážím, 
zda podniknu patřičné kroky k tomu, abych 
zjednala v této věci nápravu. 
 
 

 
 
 
Jak zní verdikt prověřování? 
 
Celá věc byla odložena, a to znamená, že jsem 
nebyla shledána podezřelou ze spáchání 
žádného trestného činu. Neporušila jsem žádnou 
mě uloženou povinnost opatrovat nebo spravovat 
cizí majetek. 
 

Moudrá sova    
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Čtenáři možná nejvíce slyšeli o jedné z těchto 
stavebních akcí, zpevněném stání pro 
kontejnery v Oseku. Celkové náklady se 
vyšplhaly na 300 000 Kč- 
 
Původní projekt byl odhadnut na částku do 
200 000 Kč, ale vzhledem k nesrovnalostem 
v projektové dokumentaci, které byly zjištěny až 
při samotné realizaci, se zjistilo, že nebude 
technicky možné zakázku dokončit. V tu chvíli už 
byly hotové veškeré výkopové práce, včetně 
zabetonovaných patek. Plocha se musela o 
polovinu zvětšit a tím vznikly vícepráce za dalších 
100 000 Kč. V tu chvíli jsem stála u rozdělané 
akce a bylo třeba se rychle rozhodnout, jak 
pokračovat dál. Dala jsem tedy pokyn stavbu 
dokončit. Ale rozhodně v tom nebyl žádný špatný 
úmysl. 
 
Udělala bys teď něco jinak? 
 
Ano. Ve chvíli, kdy by částka překročila 200 000 
Kč, do které mohu rozhodovat sama, bych celou 
akci zastavila a její pokračování a navýšení ceny 
bych předložila ke schválení zastupitelům. Dnes 
už vím, že to byla chyba6ale kdo z nás 
nechybuje? Každé sebemenší pochybení v 
čemkoliv je pro nás přeci obrovským ponaučením 
do budoucna. 
 
Bylo to jediné trestní oznámení, které na tebe 
bylo během funkčního období podáno?  
 
Nebylo. Byly podány ještě další dva podněty 
k prošetření dalších veřejných zakázek na Úřad 
pro ochranu hospodářské soutěže. Ani u těchto 
nebylo shledáno žádné pochybení z mé strany. 
Veškeré věci, které dělám, se snažím dělat 
s čistým svědomím a vědomím. Rozhodně není 
v mém zájmu obec jakýmkoliv způsobem 
poškozovat.  
 
Je pro tebe jednodušší, když víš, kdo 
oznámení podává?  
 
Jedná se stále o tu samou osobu a je asi jedno, 
jestli toho člověka znám nebo ne. Trestní 
oznámení bylo zkrátka podané a musela jsem 
tomu čelit tak jako tak. Ale zamrzí to asi víc, když 
vím, že se jedná o člověka z „vlastních řad“, se 
kterým se pravidelně potkávám na zasedání. Blíží 
se komunální volby a je více než jasné, že podání 
trestního oznámení a následné šíření pomluv má 
z jeho strany jasný cíl. Jen by si takový člověk 
měl uvědomit, že tím nepoškozuje dobré jméno 
jenom mně, ale především celé obce. 
 
 
 

Není tajemstvím, že atmosféra na jednáních 
zastupitelstva je velmi napjatá.  
 
Ano, není to lehké. Na začátku jsem do funkce 
vstupovala s nadšením, odhodláním a 
představami, že zastupitelstvo bude pracovat jako 
celek a mít společný cíl – pracovat pro rozvoj a 
zkrášlování obce. I když jsou názory zastupitelů 
rozdílné, což je pochopitelné, vždy bychom se 
měli shodnout na tom, co je nejlepší pro obec. 
Někteří už z principu do všeho tzv. „házejí vidle“ a 
promítají osobní antipatie vůči mé osobě. Jsem 
přesvědčená, že nebýt toho, ušetřilo by se 
spoustu času a podařilo by se realizovat více 
věcí.  
 
Jaký projekt z těch, které se v posledních 
čtyřech letech realizoval, tě osobně nejvíce 
těší? 
 
Věcí se udělalo za tu dobu hodně, ale největší 
srdcovkou je pro mě výsadba nových stromů.  Asi 
to bude i tím, že jsem se na celé výsadbě osobně 
podílela. 
 
Někteří zastupitelé i obyvatelé zastávají názor, 
že se u nás nečerpá tolik dotací, kolik by se 
mohlo. Letos se čerpaly pouze dvě. Jaký je 
tvůj názor? 
 
Nemyslím, že bychom čerpali málo dotací. Na 
zakázky, které jsme realizovali, jsme se snažili 
využít dotace, které byly vyhlášeny. Ne vždy jsme 
ale schopni splnit stanovené podmínky. Třeba u 
jedné z posledních akcí – výstavby chodníku. 
Chtěli jsme čerpat dotaci ze Státního fondu 
dopravní infrastruktury, ale jednou z hlavních 
podmínek bylo, aby v ulici byl provoz cca pět set 
aut denně. Jinak pravidelně využíváme dotace od 
Jihočeského kraje a MMR. V letošním roce pro 
nás bylo velkým zklamáním, že jsme nedostali 
dotaci od MMR na obnovu dětského hřiště u 
zámku. A nevyšla nám ani dotace od nadace 
ČEZ na obnovu místní knihovny. Ale i s tím se 
musí počítat. I přesto se nám za uplynulé čtyři 
roky podařilo získat dotace ve výši 2 649 524 Kč. 
A to si myslím, že pro obec naší velikosti není 
málo. 
 
A na závěr: Budeš se i v letošních volbách, 
pokud získáš mandát od voličů, ucházet o 
post starostky?  
 
Heslo naší volební strany zní-stále nám to není 
jedno-Pokud tedy získám i v letošních volbách 
důvěru a podporu voličů a svými hlasy mě 
posunou do zastupitelstva, budu se opět ucházet 
o funkci starostky.  

Mgr. Lucie Mrkvičková, Jitka Brejchová 
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Obec informuje 

Dodavatel na realizaci vodovodu do 
Petrovic vybrán 

Na červnovém jednání zastupitelstva byli jeho 
členové informováni o průběhu výběru dodavatele 
na veřejnou zakázku malého rozsahu – vodovod 
Petrovice. Předem stanovená skupina přijala 
nabídky tří firem a dle zákona byla vybrána ta, 
která podala nejnižší nabídku – NOVOTNÝ TZB 
s.r.o., Hosín. 
 
Nabídky oslovených firem: 
NOVOTNÝ TZB s.r.o., Hosín          4 911 061,- Kč  
Š+H Bohunice s.r.o., Temelín         5 403 553,- Kč 
REKON INSTA spol. s. r. o., Volary 5 176 524,-Kč  
(ceny jsou uvedeny bez DPH) 
 
Vzhledem k prodloužení doby schválení novely o 
státním rozpočtu je plánované vyhlášení 
dotačních výzev posunuto až na září letošního 
roku. Z tohoto důvodu bude vodovod realizován 
až na jaře 2023. 
 

 

Zábradlí a přístřešky nad schodišti u DPS 
jsou dokončeny 

Starostka Jitka Brejchová informovala o zadání 
zakázky bez výběrového řízení na realizaci 
projektu instalace zábradlí s přístřešky nad 
schodiště u Domova s pečovatelskou službou 
v Oseku. Společnost VEZAKO s.r.o. Čejetice 
zakázku zhotovila za avizovanou částku 116 160 
Kč. Rodiče již mohou pro přepravu malých dětí 

v kočárku využívat nájezd instalovaný na 
schodiště u obecního úřadu a obchodu. 
 

 

Zastupitelů bude i nadále devět 
Na květnovém zasedání zastupitelstva obce se 
rozhodovalo o počtu zastupitelů pro následující 
čtyři roky. Většina členů zastupitelstva hlasovala 
pro zachování stejného počtu členů jako 
doposud, tedy devět. Zákonem stanovený 
nejnižší počet členů zastupitelstva je pět, 
maximální počet je devět.  

 

 

V obci bude instalován Z-box 
Obyvatelé Oseka a přilehlých obcí budou moci 
využívat služby nově instalovaného boxu 
společnosti Zásilkovna. Ten by se měl na místě 
určeném objevit během podzimních měsíců a 
prostřednictvím mobilní aplikace si budete moci 
vyzvedávat své objednávky a také odesílat 
balíčky. Služba bude dostupná nonstop. Instalace 
proběhne bezplatně a beznákladový bude i 
provoz boxu, který bude napájen pomocí 
solárního panelu. Zastupitelstvo jednohlasně 
odhlasovalo jeho umístění na srpnovém 
zasedání. 
 

 
Budova obecního pohostinství dostala 

novou střechu 
V těchto dnech probíhá rekonstrukce střechy na 
budově víceúčelového zařízení (pohostinství). Do 
budovy zatékalo a bylo třeba jednat. Na výzvu 
obecního úřadu k podání cenových nabídek 
reagovaly dvě z oslovených firem: 
 
STŘECHYIZOLACE HOLUB, Strakonice 
1 075 827,- Kč včetně DPH 
 
VRBKA střechy, Písek              
1 133 129,- Kč včetně DPH 
 
Společnost HOLUB Strakonice, která byla 
vybrána z důvodů podání nižší cenové nabídky, 
by práce měla dokončit do konce měsíce září. 
Budova, ve které se nacházejí také obecní byty, 
bude jistě v budoucnu vyžadovat další opravy. 
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Obec Osek bude jednat o zapojení se do 
projektu „Pomoc Jihočechům“ 

Hejtman Jihočeského kraje Martin Kuba 
v nedávné době představil svůj nový plán na 
pomoc zhruba 30% Jihočechů s nejnižšími příjmy. 
Pomoc je cílena na skupiny samoživitelek, 
samoživitelů, rodin s dětmi, které mají nízké 
příjmy, seniory a invalidní důchodce.   
 

1. Rodiče s dětmi ve věku od 3 let až do 
ukončení střední školy 

Příspěvek na poplatky za školní a mimoškolní 
aktivity dětí, a to až do výše 4000 Kč na jedno 
dítě na toto období. Měsíční příjem na jednoho 
člena musí být nižší než 13 000 Kč. 

2. Rodiny s dětmi do 3 let a dětmi, na 
které rodič pobírá příspěvek na péči 

Bude poskytnuta přímo finanční podpora. Rodiče 
by se měli obrátit na svoji radnici nebo obecní 
úřad, který zajistí administrativu a kraj obcím 
částky vyplatí. Pomoc může čerpat každý rodič 
samoživitel nebo rodina s dětmi do 3 let anebo 
pokud rodiče pobírají příspěvek na péči a příjem 
v rodině je nižší než 13 000 Kč na jednoho člena 
domácnosti. 
 

3. Senioři a osoby pobírající invalidní 
důchod 

Realizovat by se mělo na obecních úřadech a 
radnicích. 
První skupina – poživatelé důchodu, starobního, 
invalidního nebo např. vdovského, kteří žijí sami a 
jejichž příjem nepřesahuje 16 000 Kč. Podpora je 
ve výši 4000 Kč na období září 2022 až leden 
2023 
Druhá skupina – důchodci žijící s manželem, 
partnerem nebo rodinou ve společné domácnosti, 
pokud měsíční příjem na jednu osobu nepřekročí 
12 000 Kč čistého. Jedná se o jednorázovou 
podporu 3000 Kč na období září 2022 až leden 
2023. 
 
Pokud se vás týká některá z uvedených variant a 
rádi byste příspěvek získali, kontaktujte prosím 
obecní úřad v Oseku do 10. 10. 2022. Na 
základě tohoto šetření se bude dále jednat o 
zapojení obce Osek do projektu. 

Mgr. Lucie Mrkvičková 
 

 
 
 
 

 

Co viděla Sova z výšky 

Brigáda v budově bývalé školy 
v Jemnicích 

Členové pracovní skupiny, kteří se pustili do 
práce na projektu obnovy budovy bývalé základní 
školy v Jemnicích, v průběhu měsíce května 
oslovili zástupce místních spolků a požádali je o 
spolupráci. V první fázi bylo na programu 
vyklizení budovy školy od suti a dalších 
předmětů. Svou pomoc jako první nabídli zástupci 
mysliveckého spolku Bárovka. Protože se jich 
zapojilo více než deset, dalších pomocníků 
nebylo potřeba. Poslední květnovou sobotu 
odvedli myslivci a členové pracovní skupiny 
během několika hodin kus práce a společné úsilí 
zakončili občerstvením.  
Děkujeme členům mysliveckého sdružení 
Bárovka za spolupráci! 
Na internetových stránkách obce stále můžete 
odpovídat na anketní otázku Jak naložit 
s budovou bývalé školy v Jemnicích? Přispějte i 
vy svým názorem. 
 

 

 

Místní lidová knihovna dostala nový kabát 
Protože kniha je dobrý přítel člověka a na ty, 
které byly zařazeny do stálého fondu místní 
lidové knihovny, usedl téměř třicetiletý prach, 
rozhodli jsme se knihovnu renovovat. V místnosti, 
která byla opatřena novou podlahovou krytinou, 
vymalována a zařízena novým nábytkem, se 
police pomalu plní novými knihami s atraktivními 
tituly i přebaly. Na šest set knih doputovalo 
z pražské knihovny, která poskytla toto množství 
za pouhou 1 Kč. Na dětské čtenáře čeká 
množství pohádek, dobrodružných příběhů, 
naučných knih a encyklopedií, dospělý milovník 
slov si jistě vybere knihu od svého oblíbeného 
autora. Čeká na vás zkrátka od každého trochu. 
Knihovna otevře prvním návštěvníkům dveře ve 
středu 21. 9. v 15:00. Při konzumaci drobného 
občerstvení se můžete i vy zařadit mezi čtenáře. 
Přijďte se podívat! Bude na co. 
 

 
 

V hostinci U Jiskrů představují „brunch“ 
Víte, co je „brunch“? Kombinace snídaně a 
oběda, při které hostitel spoléhá na to, že 
konzumenti si budou vychutnávat každé sousto a 
nebudou ve spěchu sledovat ubíhající čas na 
hodinkách. Zájezdní hostinec U Jiskrů v Kbelnici 
poprvé představil tento nový formát v neděli 21. 
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srpna a zdá se, že se osvědčil. Návštěvníci mohli 
v době mezi 10.30 a 15.00 ochutnat cokoli 
z připraveného bufetu. Hrála jim k tomu živá 
hudba, pro děti byl připraven film a hračky 
v dětském koutku, a ty mladší než šest let měly 
vstup zdarma. Gurmáni si mohli vychutnat např. 
knedlíky plněné trhaným husím masem, 
pohankové šišky nebo svíčkovou dědy Jiskry. Na 
závěr je v dezertním koutku čekaly Martinovy 
buchty, makový závin nebo jablečný štrůdl. Další 
akce stejného charakteru je plánována na 30. 
října. 

 
Hostinec mění své logo i styl jídelních lístků. Písmo 
bylo vytvořeno na zakázku. 
 

 

 

V Radomyšli otevírají nově 
zrekonstruované nohejbalové hřiště a 

Sokolovnu 
V sobotu 10. září radomyšlští v hojném počtu 
zavítali na nově zrekonstruované nohejbalové 
kurty, které byly poprvé oficiálně představeny 
veřejnosti. Areál využívají také volejbalistky. Na 
realizaci projektu čerpala Radomyšl dotaci od 
Národní sportovní agentury ve výši 2,1 milionu 
korun, přičemž celá rekonstrukce stála celkem 2,9 
milionu korun. Radomyšlský nohejbal je 
v posledních letech velmi úspěšný a místní se 
netají tím, že klub má ambice zamířit do extraligy. 
V sobotu 17. září proběhne také slavnostní 
otevření zrekonstruované Sokolovny. Bohatý 
program začne v 16.00, od 20.00 proběhne 
koncert Michala Šindeláře. 19. září zde otevře 
nová Plzeňská restaurace, která je vybavena 
kuchyní s kapacitou přípravy na 300 jídel.  
 
Provozní doba: 
Pondělí: 10:30 - 22:00 
Úterý: 10:30 - 22:00 
Středa: 10:30 - 22:00 
Čtvrtek: 10:30 - 22:00 
Pátek: 10:30 - 24:00 
Sobota: 13:00 - 24:00 
Neděle: 13:00 - 22:00 

 
 

 

 

 

Do radomyšlských škol letos nastoupil 
rekordní počet dětí 

V posledních deseti letech stoupl počet dětí 
navštěvujících základní a mateřskou školu o 123. 
Letos je jich celkem 365 a do lavic prvňáčků 
usedlo i šest oseckých dětí – Lukáš Vajdečka, 
Vojtěch Flandera, Ondřej Brabec, Jakub Vach, 
Elena Bláhová a Josef Šindelář. Připomínáme 
rodičům, že každý prvňáček má nárok na 
„Pastelkovné“, příspěvek na nákup školních 
pomůcek ve výši 500 Kč. Ten si můžete 
vyzvednout v kanceláři obecního úřadu 
v úředních hodinách. 

Mgr. Lucie Mrkvičková 
 

Jaro v Malé Turné 

První letošní akcí v naší obci bylo stavění májky. 
Vzhledem k tomu, že dva roky nebylo možné 
otevírat naší klubovnu, „hospůdku“ Ve Vídni, 
májka se nekonala. Přípravy na letošní stavění 
májky proto probíhaly už od jara. Plánovalo se, 
kde najít vhodný strom, kdo sežene krepový papír 
na zdobení, kdy se sejdeme před klubovnou, kdo 
obstará pivo, atd. Organizačně všechno klaplo a 
30. 4. 2022 jsme se všichni sešli v 15.00 hod. 
Májku jsme ozdobily – my ženy a muži pak 
krásnou májku postavili. Narazily se soudky, 
připravilo se ohniště na opékání buřtů a sedělo 
se, povídalo a hlídalo. Večer se výborně vydařil, 
májka se uhlídala. Během večera jsme také 
naplánovali další maloturenskou akci, a to Den 
dětí. Dohodli jsme se na termínu 4. 6. 2022. Děti, 
které se během stavění májky velice dobře bavily, 
si vymyslely na Den dětí mimo jiné hrátky také, 
aby byla tzv. „bojovka“. To se ale ukázalo jako 
kámen úrazu. Navrhovatelka „bojovky“ se týden 
před termínem omluvila, byla jsem tedy oslovena, 
ať něco vymyslím. Vzhledem k tomu, že jsem 
žádnou takovou akci nepořádala - deváťáci by si 
mysleli, že jsem se zbláznila - volala jsem o 
pomoc do Oseka, Báru Mandlovou. Další malér – 
Bára odjížděla na svatbu. Dva dny předem jsem 
už dost bezradná volala Evu Poláčků, daly jsme 
hlavy dohromady a vymyslely mnoho různých 
her6kromě „bojovky“. Tak tedy, 4. 6. 2022 jsme 
se sešly už ve 14.00h před klubovnou s Evou a 
Magdou Šípkovou a připravily spoustu různých 
soutěží, hraček a her. V 15.00h se začali scházet 
občané Malé Turné s mnoha dětmi, které se 
začaly výborně bavit spolu a v podstatě 
neorganizovaně. My dospělí jsme dohlíželi, 
popíjeli pivo, bavili se opět velice dobře. Úplný trn 
z paty nám vytrhla krátká bouřka, která vytvořila 
na plácku před klubovnou menší bažinu, která 
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způsobila všem dětem velikou radost. Téměř 
soutěžily, kdo do ní nanosí více hraček a bude 
více mokrý a zabahněný. Pro děti a následovně i 
pro dospělé byla uspořádána soutěž ve střelbě 
z praku na plechovku, která zúčastněné velmi 
zaujala. Nakonec vyhrál Marek Formánek a získal 
tekutou výhru. Také jsme velice ocenili dětské 
prvky i altánek, což prostor před hospůdkou 
velice oživilo. Tato akce opět byla velice úspěšná 
a už se všichni těšíme na další. Jenom já doufám, 
že starší děti nebudou vyžadovat „bojovku“.  
                                                  Mgr. Hana Znamenáčková    

 

 

Dětský divadelní soubor 
představil hru O Růžence z 

Oseka 

Nervózní podupávání rodičů, poslední hektické 
přípravy dětských herců a publikum napjaté 
očekáváním. Za pár okamžiků už se ozval 
rozjařený hlahol obyvatel pohádkové říše vítající 
na světě malou Růženku a malí osečtí ochotníci 
se mohli pustit s vervou do práce. Pečlivě 
nastudovali divadelní hru z pera Pavla Hakra, 
který dětský divadelní soubor vede od ledna 
tohoto roku. Klasickou hru O Šípkové Růžence 
doplnil o několik netradičních postav a zasadil ji 
do prostředí Oseka, Petrovic a okolí. Půvabná 
dívka proto žije na oseckém zámku a neohrožený 
Kašpárek se vydává hledat pomoc udatného 
mladíka do Petrovic. Vypravěčka Adélka 
Brejchová na scéně postupně představila 
všechny postavy – nepřejícné Jedubaby (Elenka 
Bláhová a Sofie Nagyová) vymýšlely pod šátky 
samé lotroviny, čarodějnice (Ela Pokorná) své 
repliky zakončovala vskutku ďábelským smíchem 
a skupina malých Osečáků navodila atmosféru 
venkova. Příběh jistě znáte6 Růženka (Rosalie 
Čapková) se píchla o trn a půvabně usnula, 
matka kněžna (Kateřina Vodičková) ji oplakala a 
nezbylo než se spolehnout na Kašpárka. Toho 
bravurně ztvárnil teprve pětiletý Matyáš Křivanec. 
Repliky sypal z rukávu jednu za druhou jako 
profesionál a jal se hledat příhodného udatného 

mladíka a zachránit tak Růženku. V Petrovicích 
mu padl do oka Petr (čtyřletý Kubík Šmat), který 
nejdříve musel zkrotit zdivočelého koně (rozuměj 
dřevěné odrážedlo). Ten ho hned na začátku 
výstupu shodil ze sedla, a to ho trochu rozhodilo. 
Ukázal se ale jako výborný improvizátor a 
společně s Kašpárkem nakonec Růženku 
vzbudili, i když jí museli pobídnout slovy: „Tak už 
se konečně probuď!“ Režisér Pavel Hakr byl 
s výkonem svých svěřenců nadmíru spokojený a 
z úst odcházejících diváků se ozývalo hodnocení: 
„Dlouho jsme nic tak vtipného neviděli.“ Malí 
ochotníci se po letní přestávce už pustili do práce 
a připravují nastudování nové hry. „S dětmi 
chystáme pásmo vystoupení na prosincové 
setkání seniorů a mám hotový scénář hry 
s názvem Zimní královna. Mám promyšlené už i 
obsazení rolí a doufám, že se vše podaří a my 
budeme moci diváky pozvat na premiéru,“ dodává 
Pavel Hakr. 

Mgr. Lucie Mrkvičková 

 

Malí osečtí ochotníci.  
Nahoře zleva: Kateřina Vodičková, Karolína Kováčová, 
režisér Pavel Hakr, Ela Pokorná, Adéla Brejchová, 
Sylvie Nagyová 
Dole zleva: Jakub Šmat, Matyáš Křivanec, Rosalie 
Čapková, Gabriela Bláhová, Elena Bláhová, Elien 
Michálek, Laura Šenderová, Ester Šenderová, 
Magdaléna Vlasová 
 

Čištění petrovického potoka 

Když se u nás svolá brigáda na čištění potoka, 
jde se bez ohledu na počasí. Tentokrát přálo 
sluníčko. Hřálo a trochu pálilo, proto brigáda 
proběhla v časných ranních hodinách. Ale 
naštěstí občasný vítr a voda z potoka ochladila. 
Vlastní kůži, nářadí i techniku nasadili chlapi 
z Petrovic a můj manžel dne 21. května 2022 při 
brigádě čištění potoka. Celou akci si užili i ti 
nejmenší, kteří se aktivně zapojili. Naše malá 
vesnička je zase o něco krásnější a uklizenější.  
Všem VELKÉ DÍKY!!! 
                                                         Ing. Eva Barborková  
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Poezie 

Podzimní vzpomínání 

Už zase fouká ze strnišť 
Podzim je už o kousek blíž 
Něco končí, cosi začíná 
Do pavoučí sítě se halí krajina. 
Cítíš ten závan školních začátků?  
Dětem čtu podzimní pohádku, 
vlaštovky na dráty sedají 
a my vzpomínáme potají 
na dávné lásky školních lavic, 
cosi tu zbylo po nich navíc- 
snad podzimní nálada,  
snad vzpomínka zavanula jen 
když se zas podzim vkrádá do krajiny. 
 

Jitka Pavlíková 
 

Do pohádkového lesa letos 
zavítalo 110 dětí 

O tom, že i dospělí si rádi hrají a vracejí se do 
bezstarostných dětských let, se i letos v květnu 
přesvědčili návštěvníci oblíbené akce pořádané 
Svazem žen s názvem Pohádkový les. Les Hájek 
opět obydlely pohádkové postavy strašidelné i 
laskavé a na třinácti stanovištích vítali 110 
rozjařených dětí s batůžky. Ty se postupně plnily 
dobrotami a malými dárky, které za svou snahu 
děti získaly. Letošní novinkou byli dva Mimoňové 
ve veselých žluto-modrých kostýmech (Alena 
Šmejkalová a Martin Kubelák) a temná Zloba se 
Šípkovou Růženkou (Jitka Brejchová a Kateřina 
Hakrová). Premiérově se také představily dřevěné 
loutky Zlatovlásky a Jiříka, které vodili Karolína 
Tošnerová s partnerem. Slunce, které do té doby 
statečně odolávalo dorážejícím mrakům, svůj boj 
v závěru stezky vzdalo. Připravený skákací hrad 
se díky přívalům deště za několik minut změnil 
spíše v pěnovou lázeň a vydali se na něj dovádět 
jen největší odvážlivci. To už ale většina malých 
dobrodruhů spokojeně konzumovala mnohdy 
trochu připálené špekáčky a nadšeně hodnotila 
vydařené odpoledne.  

 
Pavel Levý a Miroslav Kašpar letos vítali děti 
v pirátských kostýmech. Zvláště pro tuto příležitost 
vyrobili kanón, z něhož si mohli nadšení malí účastníci 
akce vystřelit s cílem trefit jedno z oken malované lodi.  

 

Osečtí Kafkové – Franc Kafka 
v odraze svých předků 

První část 
Silák Jakob a léčitelka Franziska – 

prarodiče 
 

Tíha osudu lidu židovské hvězdy 
Někteří lidé věří, že Bůh pláče nad každým 
zmařeným osudem a promarněným lidským 
životem. Nad osudy Židů plakal snad 
nejusedavěji. Nepředstavitelné množství 
židovských duší zhaslo ze zvůle lidí, kteří do té 
doby bydleli mnohdy pokojně vedle nich. 
Holokaust v průběhu druhé světové války byl pro 
židovskou obec tragédií největší, dějiny s nimi 
však nezacházely v rukavičkách nikdy.  
 
Vesničtí Židé byla specifická skupina 
obyvatelstva, která vznikla po třicetileté válce a 
lišila se od souvěrců žijících ve městech. 
V důsledku ztrát na životech během bojů se 
české obyvatelstvo zredukovalo na pouhou 
třetinu a šlechtické statky a vesnická stavení zela 
prázdnotou. Židé měli zkušenosti s obchodem i 
řemesly, a tak byli nepostradatelní pro jejich 
oživení a také výměnu zboží mezi městy a 
venkovem.  Židovská obec v Oseku vznikla před 
rokem 1802 a obyvatelé úzké strmě stoupající 
uličky si udrželi ve vsi nezanedbatelné místo až 
do jejího zániku v r. 1890.  
 
Osečtí Židé a kořeny rodu Kafků 
Po bitvě na Bílé Hoře bylo osecké panství 
zkonfiskováno a prodáno Karlu z Lichtenštějna. I 
do Oseka nacházeli cestu Židé, kteří obsazovali 
uvolněné domy. V Oseku si je kupovali, i když 
platil zákon umožňující Židům pouze nájem 
obydlí. Ve 20. letech 19. století, kdy osecké 
panství připadlo do rukou Daubků z Prahy, čítala 
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osecká židovská obec na 100 členů. Celá ves 
měla asi 382 obyvatel a 55 domů. K Oseku patřila 
navíc Kbelnice a 5 menších dvorů. Pouze v 
Oseku se však vyskytovala židovská komunita. 
Záznam z r. 1838 ukazuje, že Židé byli i mezi 
řemeslníky – 9 obchodníků a kurýrníků, sklenář, 
obuvnice, krejčí, hospodští, řezník (Jakob Kafka).  
 
Josef Kafka, jako první nositel tohoto příjmení 
v Oseku (Francův praděd), se v knize familiantů 
pro obec Strakonice objevuje jako nástupce 
Samuela Fischla. Hned rok po sňatku zmiňovaný 
Samuel však zemřel, a když ho o rok později 
následoval i jeho syn, uprázdnilo se familiantské 
místo pro Josefa. V českých zemích totiž od r. 
1726 platil tzv. familiantský zákon, který omezoval 
počet židovských rodin v Čechách (max. 8541) a 
na Moravě (5106). Oženit se a založit rodinu směl 
jen nejstarší syn. Pokud se stalo, že nějaká z 
rodin vymřela, mohlo být uvolněné místo 
obsazeno mužem z jiné rodiny. Status familianta 
mohl být také odňat za sebemenší provinění.  
 
V roce 1802 získal Josef Kafka povolení k sňatku 
s Annou Pollakovou. Byla to jeho druhá manželka 
a později se oženil i do třetice. Druhorozeným 
synem ze sňatku s Annou byl Jakob, dědeček 
France Kafky. V domku číslo 30 se narodilo 
celkem asi 16 nebo 17 dětí, domácnost patřila 
mezi chudé. Chaloupka stojí dodnes na samém 
závěru židovské uličky směrem na Malou Turnou 
a nikterak se nelišila od ostatních, krčících se 
jedna ke druhé. Židovské domy byly velmi 
skromné, většinou s jednou nebo dvěma 
světnicemi, které obývalo leckdy i více než deset 
rodinných příslušníků. Židovská komunita sdílela 
velmi silný pocit pospolitosti, a ačkoliv byl jejich 
život skromný, byl orámován četnými svátky, 
které jim poskytovaly možnost odpočinku, 
setkávání  se a radost.  
 
Každotýdenní šabat začínal v pátek večer 
zapálením svící. V sobotu následovaly modlitby, 
návštěva synagogy a příbuzných. Do židovských 
rodin docházela tzv. „šabesgojte“, pomocnice 
z řad křesťanů, která vykonávala práce pro ten 
den Židům zapovězené (např. rozdělávání ohně). 
Odpoledne se otec posadil se syny ke stolu a 
snažil se je vyučovat hebrejštině. Dalšími svátky 
byly Pesach s macesy, Chanuka – slavnost světel 
a Sukot – svátek „pod zelenou“, svátek stanů 
nebo Jom Kipur. 
 
Silák Jakob 
Z druhorozeného syna Jakoba vyrostl velmi 
urostlý muž, o jehož síle se vyprávělo v širokém 
okolí. Prý když zvedal pytle mouky nebo zrní, 
stačily mu k tomu pouze zuby. Svou lásku 
nemusel hledat daleko. Jeho vyvolenou se stala 
Franziska Platowská, kterou znal od dětství a 

bydlela v domku naproti, č.p. 35. Jako 
druhorozenému mu nebylo dovoleno legitimně se 
oženit, to však jejich vztahu nebránilo. Jakob se 
záhy přestěhoval do rodného domku Franzisky a 
začal vykonávat řeznické povolání svého tchána. 
Jeho síla byla pro tuto práci předpokladem. 
Obstarával dodávky masa pro křesťanské 
obyvatele Oseka a pravděpodobně vykonával i 
rituální košer porážky. Ta měla přísná pravidla, 
která se musela dodržet za všech okolností. Před 
porážkou se zvířata nesměla omráčit, aby zcela 
vykrvácela a musela se před tím šetrně a bez 
zranění položit. Při dlouhém řezu na krku, který 
byl proveden, byla proříznuta krkavice, jícen i 
průdušnice. 

 
Franziska Platowská a Jakob Kafka 
 
Rodina Franzisky přišla do Čech pravděpodobně 
z Polska a patřila k židovským starousedlíkům. Již 
nevěstin děd Samuel byl v matrice označen jako 
chráněný Žid. Franziska byla drobná, ale velmi 
dobrosrdečná žena, která prý oplývala 
medicinskými znalostmi a léčitelskými 
schopnostmi. Roku 1847 se Francisce a Jakobovi  
narodilo první nemanželské dítě – Filip a poté 
dcera Anna.  Dne 16. června 1849, poté, co byl 
zrušen familiantský zákon, se dali, stejně jako 
mnohé mladé páry z židovských rodin, oddat, a 
děti Heinrich, Herman (otec spisovatele France), 
Julie a Ludwig se narodily již do legitimního 
vztahu. Početná rodina se musela vtěsnat do 
domku o dvou místnostech, ke kterému náležela 
nevelká hospodářská přístavba. V té Jakob asi 
pracoval, ačkoliv krámek chyběl. Objednávky na 
maso a plátěné pytlíky se od zákazníků 
shromažďovaly na začátku týdne, maso se 
dodávalo ve čtvrtek a v pátek se vařilo na šabat. 
Někde dodávky masa zákazníkům zastávala 
žena zv. „masařka“, Jakob na to měl své děti.  
Francův otec Herman později s hořkostí v hlase 
vyprávěl svým dětem příběhy o tom, jak musel 
jako malý v rodném Oseku táhnout vrchovatě 
naloženou káru, v mrazivém počasí a 
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v roztrhaných botách, nemaje se kde zahřát ani 
odpočinout. Tato slova měla mít jistě poučný 
charakter, osud jeho a jeho sourozenců se však 
nijak výrazně nelišil od běžného života ostatních 
židovských dětí. Dětská práce byla v té době 
rozšířena a tolerována, strava byla skromná, ale 
nic nenasvědčuje tomu, že by děti z Kafkova rodu 
zásadně trpěly. Franziska s Jakobem patřili mezi 
platné členy osecké židovské obce a se svými 
sousedy se scházeli i v místní synagoze (ta 
stávala na hrázi rybníka Koupavý na návsi), kde 
slýchávali vedle hebrejštiny také oficiální 
němčinu. Děti navštěvovaly křesťanskou školu 
v Jemnicích. Židovská škola byla v Oseku 
postavena okolo roku 1830 asi Jonasem 
Kohnem, domek č. 54 byl v roce 1887 prodán 
jako majetek židovské obce.  
 
Volnost, kterou získali Židé změnami zákona v r. 
1849, lákala hlavně mladé muže do „velkého 
světa“, do měst. Tomuto kouzlu nakonec podlehl i 
mladý Hermann, jeho bratři i bratranci. Jakob 
zemřel v roce 1889, pouhý rok před zánikem 
osecké židovské obce. Ve smutečním průvodu 
pravděpodobně kráčel i osmiletý Franc Kafka, 
který tehdy navštívil Osek poprvé a naposledy. 
Některé pověsti tvrdí, že při cestě na židovský 
hřbitov k lesu Hájku mu učaroval místní zámek 
natolik, že se později stal předlohou zámku v jeho 
stejnojmenném románu. Tato možnost je velmi 
nepravděpodobná. Popis knižního zámku se 
diametrálně liší od toho skutečného a Kafkův 
zámek je spíše metaforou než vyobrazením 
konkrétní budovy.  
 
Franciska a Jakob Kafkovi spočívají 
v sousedících hrobech na židovském hřbitově v 
Hájku, pod kynoucími větvemi dubu, obklopeni 
trpělivým šumem života lesíka. Mohou zde 
odpočívat společně s lidmi své víry, v blažené 
nevědomosti chmurného osudu, který čekal na 
jejich vnoučata a pravnoučata v koncentračních 
táborech. 

Mgr. Lucie Mrkvičková 

 
Židovský hřbitov. Pomník Jakoba Kafky je v horní 
řadě, zcela vlevo. Jeho žena Franziska byla pohřbena 
vedle něj, kámen se však nedochoval. 

Poznáte místo na fotografii? 

Mezi stromy vede úzká cestička,  
po straně u ní krčí se kaplička.  
Kříž jako ochránce její, 
zázraky se tam snad dějí. 
 
Toto kouzelné místo můžete najít v blízkosti jedné 
z našich vesnic. Kde přesně se kaple nachází a 
jak se jmenuje? Až místo navštívíte, pořiďte 
fotografii z netradiční perspektivy nebo zachyťte 
zajímavý detail a pošlete nám ji na 
lucie.mrkvickova@seznam.cz.  
 

 

 

 

 

Sport 
Kopaná 

Oseckému „áčku“ se začátek 
sezóny nepovedl, trenér Mráz 

odstoupil 

V premiérovém zápase sezóny na domácím hřišti 
osečtí remizovali s Rudolfovem a s výsledkem 
nemohli být spokojeni. Během následující 
přestřelky s Třeboní soupeře neustále dotahovali 
a další remíza pro ně byla uspokojivým vyústěním 
zápasu. Po zranění Davida Říského, který 
nemohl se zlomenou rukou zasáhnout do dalších 
bojů, byl tým oslabený a první zářijovou sobotu 
jim soupeř v Týně nad Vltavou nadělil osm 
branek, zatímco osečtí dostali míč do sítě 
soupeře pouze dvakrát (26. Jakub Říský, 87. 
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Hoch). V rozhovoru pro týdeník Strakonicko 
trenér Josef Mráz porážku komentoval slovy: „Je 
těžké hledat slova pro hodnocení zápasu po 
takovém debaklu. Máme obrovské problémy se 
sestavou, a to se projevilo.“ Zmiňované problémy 
a bezvýchodnost situace vedla k následné 
rezignaci Mráze z postu trenéra. Vedení klubu 
muselo na situaci reagovat a trenérem oseckého 
A týmu byl jmenován Karel Hoch st., který již 
následující víkend vedl družstvo do zápasu proti 
soupeřům z Hluboké nad Vltavou. Osečtí uhráli 
remízu poté, co v 11. minutě zajistil branku 
soupeřů Martin Škoda a v 79. minutě skóroval 
střídající Matěj Čapek. Po 6. kole je osecký tým 
v tabulce na 13. pozici, což jistě nemůže být 
uspokojivý výsledek. „Všichni bychom si přáli 
stále vyhrávat, ale nejsme kapela. Prostě se nám 
jen nepovedl začátek soutěže a já věřím, že už 
v Prachaticích náš tým potvrdí svou kvalitu,“ řekl 
Karel Hoch st. v rozhovoru pro týdeník 
Strakonicko.  

 

Přijďte fandit i vy: 

Sobota 17. září 16:30 Prachatice - Osek  
Sobota 24. září 16:30 Strakonice – Osek 
Středa 28. září 16:30 Milevsko – Osek 
Sobota 1. října 10:15 Osek – Semice 
Sobota 8. října 16:00 Trhové Sviny – Osek 
Sobota 15. října 10:15 Osek – J. Hradec 
Neděle 23. října 15:30 Jankov – Osek 
Sobota 29. října 10:15 Osek – Olešník 
Sobota 5. listopadu 14:00 Protivín – Osek 
Sobota 12. listopadu 14:00 Osek – Dražice 
                                         Mgr. Lucie Mrkvičková 
 

Radomyšlská volejbalová 
smeč 

Na koupališti v Radomyšli se uskutečnil tradiční 
volejbalový turnaj smíšených družstev. Na něj se 
dostavilo přes padesát hráčů všech věkových 
kategorií, kteří si chtěli společně zasportovat a 
poměřit své síly. Tato sobota se nesla v duchu 
svateb, fotbalových utkání a zároveň probíhalo 
beach volejbalové soustředění v Chorvatsku, kam 
nám odjely 4 týmy, které naši Smeč pravidelně 
navštěvují. Ale i přes všechny akce se do 

Radomyšle sjelo 8 družstev a bylo už od rána o 
zábavu postaráno.  
Hráči dorazili nejen ze Strakonic, Radomyšle a 
okolí, ale i z Plzně, Prahy, Velké Turné, Jílové a 
Březnice. Týmy byly rozděleny na dvě skupiny po 
čtyřech. V základních skupinách hrály způsobem 
„každý s každým“, a to na dva hrané sety do 25. 
V základní části turnaje rozhodovala o umístění 
výše dosažených bodů. Potom dva pavouci, na 
dva vítězné sety do 25 bodů, případně tiebreak 
do 15 a vždy o dva míče. 1.- 4. místo semifinále, 
vítězové finále a o 5. – 8. místo.  
Po důležité ranní kávě a týmové poradě byl  
turnaj zahájen. Odehrály se skutečně napínavé, 
dynamické a důstojné zápasy. Všichni bojovali do 
posledního dechu a o krásné volejbalové zážitky 
nouze nebyla. Sluníčko šimralo do tváře, skoro 
každý se těšil do bazénu a na krásně vychlazené 
pivečko. Po areálu se rozléhala hudba, po čase 
se k hudbě přidal i dým z grilu. Panovala parádní 
volejbalová atmosféra. 

 

Sehrál se krásný turnaj, na který dohlíželi 
kvalifikovaní rozhodčí pan Jan Pňáček ze 
Strakonic a pan Miroslav Škarvada ze Sedlice. 
Všichni byli spokojení s organizací, občerstvením 
a také ceny byly lákavé pro všechny. K vítězství 
se nakonec probojoval tým Ruptura s hlavní 
kapitánkou Vendulou Krejčí, na druhém místě 
skončil tým Velká Turná s kapitánem Jonášem 
Celerýnem, na třetím místě tým Zelenáčů a 
budoucích mladých doktorů pod vedením 
Štěpána Kalbáče ze Strakonic.  Týmy, které se 
dostaly na bednu, obdržely výtečné dorty, každý z 
hráčů měl na krku pověšenou parádní medaili, na 
první místo čekal ještě míč a putovní pohár. Na 
čtvrtém místě skončil tým Bombičky z Příbrami. 
Ostatní týmy Pomalá Ruka, Jílové, Rozmetadlo a 
Slepenci si odvezly šampaňské, diplom a malé 
dárky. Na závěr byl s úctou vyhlášen i nejstarší 
hráč turnaje, pan Václav Belháček ze Slaníku a 
nejlepším kapitánem se stal pan František Kovář 
z Čejetic. 
 
Velké díky patří sponzorům Městys Radomyšl  a 
firmě Prillinger. manželům Vackovým za 
cateringové zázemí, Mirce Lebedové z 
Radomyšle za krásné a vynikající dorty. Turnaj 
má dlouholetou tradici a rozhodně v něm chceme 
pokračovat. Velmi nás těší, že se takto můžeme 
společně sejít a vytvořit skvělou atmosféru okolo 
našeho oblíbeného sportu. Již nyní vás mohou 
hlavní organizátorky Eva Barborková a Vendula 
Krejčí nalákat a pozvat na další ročník, a to na 
10. 6. 2023. 
Těšíme se, do té doby přejeme všem hodně 
zdraví a volejbalu zdar! 
 

Ing. Eva Barborková a Vendula Krejčí 
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Jubilanti 

Duben  

Kalina Jiří, 70 let, Osek 

Charvát Jiří, 75 let, Rohozná 

Pelcner Václav, 70 let, Osek 

Květen 

Kopřiva Stanislav, 75 let, Malá Turná 

Zach Zdeněk, 82 let, Rohozná 

Bláhová Anežka, 82 let, Osek 

Hoštičková Jaroslava, 75 let, Jemnice 

Mandlová Anna, 75 let, Osek  

Červen 

Strnadová Irena, 87 let, Jemnice 

 Všem oslavencům srdečně gratulujeme! 
 

Přistěhovaní: 11 
Narození:0 
Odstěhovaní: 12 
Zemřelí: 5 osob (3 z nich byli klienty DOZP)  
K 31. 8. činí celkový počet obyvatel všech vesnic 
655.  
 

Opustili nás 

Kozlíková Ludmila, nedožitých 93 let, Malá 
Turná, 28. 9. 1929 – 31. 7. 2022 

Kahovcová Růžena, nedožitých 79 let, 
Rohozná, 26. 9. 1943 – 28. 8. 2022 
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Plánované kulturní akce 

18. 9. Šipkovaná 

 

21. 9. Otevření místní lidové 
knihovny 

 

 

 

Říjen – podzimní zábava 

Přijďte si zatančit a pobavit se do sálu obecního 
pohostinství. Datum akce bude upřesněno. 

27. 11. Rozsvícení vánočního 
stromku 

První adventní neděle bude i letos ve znamení 
adventních trhů výrobců z Oseka a okolí a 
rozsvěcení vánočního stromku. Občerstvení 
zajištěno. 

4. 12. Mikuláš do domu 

I letos bude chodit Mikuláš. Doprovod mu budou 
dělat i vlídný anděl a rozpustilý čert. 

10. 12. Předvánoční setkání seniorů 

Na tradičním setkání seniorů bude návštěvníky 
čekat chutné občerstvení i kulturní vložka. 

 

Všem, kteří přispěli do tohoto vydání Moudré 
sovy, patří veliký dík.  

Chcete rozšířit naše řady přispěvatelů? Máte 
zajímavé nápady na články? Píšete povídky, 
pohádky, fejetony nebo básně? Své příspěvky a 
připomínky posílejte na adresu 
lucie.mrkvickova@seznam.cz. Děkujeme! 
 
 
 
 
 


